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 NEXT دومیــن رویداد آموزشــی
SHIFT با موضوع سرنوشــت منابع 
انسانی در سایه عصر دیجیتال برگزار 

شد.
در پنــل اول این رویداد با موضوع 
«ســازمان در حــال گــذار، بیانــی از 
تجربیــات ســازمان ها از تغییــرات»، 
مدیرعامــل  طباطبایــی  مســعود 
دیجی کالا، الناز ســخائیان مدیرعامل 
اســتادزمانی  ســپیده  ایران،  نســتله 
مدیرعامــل یونیلیور ایــران و مهرداد 
عبدالرزاق عضو هیئت مدیره اســنپ 
در گفت و گویــی صمیمانه و حرفه ای 
مدیریــت  نحــوه  و  دغدغه هــا  از 
ســازمان ها در زمانه تغییر و نقش و 
ابزارهــای مدیریت منابع انســانی در 

ابهام زدایی گفت وگو کردند.
این نشست مسعود طباطبایی،  در 
مدیرعامــل دیجــی کالا، با اشــاره به 
اینکــه وظیفه دیجی کالا بــا ۱۰ هزار 
نفــر نیروی انســانی رســاندن لبخند 
به خانه هاســت در پاســخ به سؤالی 
اینکه چطــور می توان  بــا  ارتباط  در 
در ابهــام بــرای تغییــر برنامه ریزی 
کــرد؟ گفت: «آیا بــا برنامه ریزی های 
بلندمــدت سه ســاله یا پنج ســاله و 
در نظــر گرفتن ســناریوهای متفاوت 
مقابلــه با بحــران می شــود در برابر 
همــه بحران هــا و ابهام هــا تغییر را 
هم پیش برد؟» او با اشــاره به تجربه 
بحران در سال های اخیر کشور گفت: 
«گاهــی تصمیم گیری هــا در لحظــه 
بحــران تأثیــرات عینــی بیشــتری از 
صرف زمان و هزینه ای دارد که برای 
برنامه  ریزی های درازمدت چندســاله 

خرج می کنیم».
پنــل یکی  طباطبایــی در ادامــه 
ســاختارهای  تشــکیل  دلایــل  از 
مدیریتــی متفاوت در اســتارت آپ را 
به هم ریختــن ســاختارهای قدیمــی 
و ناکارآمــد عنوان می کنــد و معتقد 
اســت در هر شــرایطی نبایــد ارزش 
به هم ریختن و از نو ساختن را با تمام 
تهدیداتی که هر از نو ســاختنی دارد 
فراموش کنیــم. مدیرعامل دیجی کالا 
جاانداختــن فرهنــگ مطالبه گری در 
دیجی کالا را یکی از علائق شــخصی 
خود عنــوان می کند و می گوید: «باور 
من این اســت که مطالبه گری باعث 
رشــد ســازمان می شــود». او لازمه 
فرهنــگ مطالبه گــری را بالانس بین 
مطالبه گــری و تبدیل نشــدن آن بــه 
اعتراضــات درون ســازمانی می داند. 
طباطبائی از تجربه شخصی خود در 
جلسات فصلی با نیروهای دیجی کالا 
و شــنیدن صدای مطالبه نیروها مثال 
می زنــد و آن را با تمــام صراحت و 
جســارتی که در بیان آن وجود دارد، 
یک تمرین برای رشد سازمان می داند.
مســعود طباطبائی معتقد اســت 
فرهنگ ســازمان باید در خدمت رشد 
باشد و این رشد زمانی رخ خواهد داد 
که دائما قانع نباشــیم و به استقبال 
از نــو ســاختن برویــم. طباطبائــی 
صحبت های خود را با این ســؤال به 
پایان می رســاند که «چــرا ۱۵ درصد 
از نیروهایی که از یک شــرکت ایرانی 
مهاجرت می کنند در کشورهای دیگر 
مدیریت جذب  موقعیت شــغلی  در 

نمی شوند؟».

فروش کشنده تک محور فاو ۴۶۰ در بورس  کالا
  کشنده تک محور فاو ۴۶۰ روز شنبه ۲۳ با قیمت پایه چهار میلیارد و 

۳۹۲ میلیون تومان عرضه می شود.
 شرکت سیباموتور از شرکت های عضو گروه بهمن، کشنده تک محور فاو 
J6P-460 در بورس کالا عرضه می کند. این طرح فروش از ســاعت ۹ صبح 
شــنبه ۲۳ تیرماه ۱۴۰۳ تا پایان همان روز برگزار می شود. پیش پرداخت این 
محصــول معادل ۱۰ درصد قیمت پایه اعلام  شــده اســت و بنا بر جزئیات 
این طرح قیمــت پایه، چهار میلیارد و ۳۹۲ میلیون تومان اعلام شــده که 
خریداران ۲۳ شــهریور ۱۴۰۳ کشنده خود را با مدل ۱۴۰۳ تحویل می گیرند. 
ناگفتــه نماند این معامله براســاس قوانیــن حاکم بر بــورس کالا انجام 

می شود.

هشدار درباره بازار برنج
شــرق: دبیر انجمن تولیدکنندگان و تأمین کننــدگان برنج ایران در   
پیامــی ضمــن تبریــک انتخــاب مســعود پزشــکیان به عنــوان 
رئیس جمهوری اســلامی ایران، از مشــکلات و چالش های صنعت برنج 

گفت.
مسیح کشــاورز توضیح داد که «امروز صنعت برنج کشور با معضلاتی 
جــدی روبه روســت که اگر به ســرعت رفع نشــوند و در دولت جدید هم 
در اولویت قــرار نگیرند، باید منتظر بحران جدی در بازار برنج باشــیم که 
منجر به خالی شدن ســفره مردم، گرانی، رکود و حتی نابودی برنج ایرانی 

می شود».
او در ادامه تأکید کرد: «باتوجه به کســری نیاز کشــور به واردات یک تا 
یک میلیون و ۲۰۰ هزارتن برنج در ســال، از ابتدای سال تاکنون حدود ۲۵۰ 
هزار تن برنج وارد کشــور شده است، در حالی که نیاز کشور در این مقطع 
زمانــی ۶۰۰ هزار تن اســت و با توجه به آغــاز دوره چهارماهه ممنوعیت 
فصلــی واردات در خوش بینانه ترین حالت، ۱۰۰ هــزار تن دیگر برنج وارد 
کشور می شود و این روند بازار کشور را با کسری جدی این محصول روبه رو 
کرده است که از یک سو موجب خالی شدن سفره دهک های کم برخوردار 
می شود که توان خرید برنج ایرانی را ندارند و از سوی دیگر موجب افزایش 
جهشــی قیمت برنج ایرانی تا ۲۰۰ هزار تومان شده و نتیجه آن رکود بازار 

این محصول مانند آنچه در سال ۱۴۰۱ تجربه کرده ایم، خواهد بود».
او در ادامــه گفت: «رکود بازار برنج ایرانی در ســال ۱۴۰۱، کشــاورزان 
و تولیدکننــدگان را بــا مشــکل انباشــت و تهدیــد ازبین رفتن بخشــی از 
محصول  برنجشــان روبــه رو کرده بود کــه با ورود بخــش خصوصی از 
جمله شــرکت های عضو انجمن و عرضه بی واسطه برنج ایرانی از طریق 
فروشــگاه های زنجیره ای، قیمت این محصول تعدیل و بازار با رونق نسبی 

روبه رو شد».
کشــاورز همچنین توضیح داد: «یکی دیگر از مشکلات جدی پیش روی 
تأمین کسری برنج کشور از محل واردات، عدم تخصیص ارز به محموله های 
برنج وارداتی است که موجب طولانی شدن زمان پرداخت مطالبات ارزی 
طرف های تجاری و آسیب دیدن اعتبار بین المللی شرکت های ایرانی است. 
از طرفی به دلیل بخش نامه کارشناسی نشده بانک مرکزی، تسویه ارزهای 
پرداختــی به محموله های وارده غیرعملــی در صورت عدم اصلاح تمام 
واردات کشــور قفل می شــود. درحالی که قریب به ۱۸۰ شــرکت در حوزه 
واردات برنج فعالیت می کنند، وزارت جهاد کشــاورزی براســاس تصمیم 
غیرکارشناســی و غیرعلمی که انحصارزدایی در بازار را دستاویز قرار داده 
است، سهم واردکنندگان بزرگ را از ۲۳ به ۱۸ درصد کاهش داده است».

به گفته کشــاورز براســاس مبانــی اقتصاد بازار حاکم بــر بازار تمامی 
کشورها، سهم ۴۰ درصدی بازار یک محصول، انحصار تلقی نمی شود، اما 
متأسفانه در بازار برنج ایران به رغم فعالیت ۱۸۰ شرکت، سهم ۲۳ درصد 
انحصار در نظر گرفته شده است که در این خصوص نیز باید بازنگری شود.

شــرق: ۲۰ کارشــناس مســکن در نامه ای خطاب به مسعود 
پزشکیان مشــکلات بازار زمین و ساختمان کشور را آسیب شناسی 
کردنــد و در این زمینــه ۱۲ توصیه راهبردی بــه دولت چهاردهم 

مطرح کرده اند.
۲۰ کارشــناس مســکن در نامه ای خطاب به رئیس جمهوری 
نوشته اند که «بخش مسکن کشور با سابقه هفت دهه برنامه ریزی، 
بخشی از کاستی های خود را مرتفع کرده است؛ با این حال، فهرست 
بلند مشکلات این بخش، حاکی از ساختار متصلب سیاست گذاری 
در بخش مســکن بوده و لزوم نوگرایی و نواندیشی در این حوزه را 

اجتناب ناپذیر می کند.
به نظر می رسد قسمت قابل توجهی از وضعیت کنونی، زاییده 
فقدان برخی از نهادها یا کژکارکردی در نهادهای موجود است. بر 
اساس تجارب پیشین، حتی در دوره هایی که بخش قابل توجهی از 
توان اجرائی و مالی دولت، مصروف طرحی در بخش مسکن شده، 
به دلیل چشم پوشــی از اصلاحات ســاختاری و نهادی، مشکلات 
این بخش مرتفع نشــده اســت». آنها در ادامه توضیــح داده اند: 
«نیم نگاهی به وضعیت نامناسب شاخص های بخش مسکن طی 
سالیان اخیر (رشــد قیمت و اجاره مســکن، طول دوره دسترسی 
مسکن، سهم مســکن در هزینه خانوار و...) ضرورت توجه خاص 
به این بخش را دوچندان می کند. بر این اساس اهم مسائل بخش 
مسکن که باید توســط دولت چهاردهم و با محوریت وزارت راه و 

شهرسازی، مورد توجه قرار گیرد به شرح ذیل قابل توصیه است:
۱. تعهدات ایجادشده توســط دولت سیزدهم در حوزه مسکن 
به همــراه آخرین وضعیت عملکرد واقعــی آنها به دقت احصا و 

انتشار عمومی یابد.
۲. برخی از قوانین حوزه مســکن (از جمله قوانین پیش فروش 
ســاختمان، ســاماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها و جهش 
تولید مســکن) نیازمند اصلاحاتی است که می بایست وزارت راه و 
شهرسازی، ضمن اخذ دیدگاه صاحب نظران درون و برون دولتی و 
همچنین کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، اقدام مقتضی 

را با رعایت حقوق مالکیت شهروندان در دستور کار قرار دهد.
۳. وســعت کشور و وفور زمین آماده سازی نشده و بدون خدمات 
زیربنایــی و روبنایــی می تواند موجب کم پنــداری محدودیت زمین 
شــود. علی رغم بالابودن ســهم زمین از قیمت تمام شــده مسکن، 
اتخاذ سیاســت عوام پســند واگذاری گســترده زمین به متقاضیان و 
افزایش بی ضابطه محدوده شهرها و روستاهای کشور، بدون توجه 
بــه پیش نیازهای مترتــب بر آن می تواند علاوه بــر هدررفت منابع، 
خسارات جبران ناپذیری بر ساختار مســکن و شهرسازی کشور وارد 

کند.

۴. نظام تأمین مالی مســکن، از کارآمدی لازم برخوردار نیست. 
ایجاد صندوق ملی مســکن در ســالیان اخیر نیز نتوانســته است 
گره ای از مشــکلات این حوزه بگشاید. در چنین شرایطی، بازتعریف 
وظایــف نهادهای موازی و عــدم غفلت از نقــش محوری بانک 
مســکن ضرورتی اســت که نیازمند توجه بانک مرکزی، وزارت راه 
و شهرســازی، ســازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصادی و 

دارایی است.
۵. بافت های فرســوده با برخــورداری از امکانــات زیربنایی و 
روبنایــی و همچنین هویت محلــه ای، ظرفیــت انکارناپذیری در 
حوزه مســکن به شــمار می رود. سیاســت گذاری دولــت در این 
بافت ها می بایســت با رویکرد بازآفرینی این محلات صورت پذیرد. 
درخصوص ســکونتگاه های غیررســمی نیز آنچــه در پی دهه ها 
تجربه به دست آمده، این است که همگام با توسعه زیرساخت ها 
و خدمــات روبنایی، در بخش بزرگی از این مناطق می بایســت در 
قالب یک طرح منسجم، سکونتگاه های غیررسمی واجد شرایط را 

به رسمیت شناخت.
۶. طرح های حمایتی دولتی در بخش مســکن نتوانسته است 
نیاز به مســکن بخشــی از خانوارهای تهیدســت را پوشش دهد. 
بر این اســاس، بازنگری در سیاســت های پیشــین و هدفمندکردن 

حمایت های دولت در بخش مسکن ضروری است.
۷. هرچنــد دولت های نهم و دهم با طرح مســکن مهر، نقطه 
عطفی در گســترش مســکن شــهرهای جدیــد ایجاد کــرد اما با 
کم توجهی به برخی اصول شهرســازی، اجتماعی و اقتصادی، بار 
اصلــی تکمیل مســاکن و تأمین امکانات زیربنایــی و روبنایی و به 
طور خلاصه، ســکونت پذیر نمودن آنها در دولت های بعد صورت 
پذیرفت. بااین حال نباید از این مهم غفلت کرد که شهرهای جدید 
همچنان در تنگنای بسیار شدید خدمات زیربنایی و روبنایی هستند 
و برنامه ریزی برای بهره مندی از ظرفیت این شــهرها می بایست با 

واقعیت ها، محدودیت ها و مقدورات سنخیت داشته باشد.
۸. براســاس آخرین گزارش بانک مرکزی (سال ۱۴۰۰) زیربنای 
نیمی از واحدهای مسکونی تکمیل شده در کشور، بیش از ۱۵۰ متر 
مربع است و تنها زیربنای ۱۱ درصد از واحدهای مسکونی، کمتر از 
۱۰۰ متر مربع است. به وضوح مشهود است که متناسب با کاهش 
بعــد خانوار که طی چنــد دهه اخیر اتفاق افتاده، ســمت عرضه 
نتوانســته اســت خود را با نیاز به واحدهای مسکونی با مساحت 
کمتر، تطبیق دهد. ضروری اســت با بازنگری در برخی سیاست ها، 
از جمله ضوابط شهرســازی، عدم تطابق الگــوی عرضه و تقاضا 

کاهش یابد.
۹. بــا توجه به ســاختار اقتصادی و اجتماعی کشــور، ســهم 

خانوارهای مســتأجر از کل خانوارها طی دهه های اخیر افزایشــی 
بوده اســت. سیاست گذار می بایســت این بینش را داشته باشد که 
مســکن اجاره ای مکمل مســکن مِلکی اســت و تأمین بخشی از 
مســکن در قالب اجاره یا اجاره به شرط تملیک و توسعه صنعت 
اجاره داری با کمک ابزارهای پولی، مالی و شهرسازی اجتناب ناپذیر 

است.
۱۰. اصلاحات ساختاری در وزارت راه و شهرسازی و دستگاه های 
تابعــه ضرورتی غیر قابل انکار اســت. ضمن اینکــه ادغام وزارت 
مســکن و شهرســازی با وزارت راه و ترابری نیز تا حدودی، مزید بر 
مشکلات بوده اســت. به عنوان نمونه ادارات کل راه و شهرسازی 
اســتان ها، ســاختار بوروکراتیک کارآمدی برای نمایندگی برخی از 
وظایف، از جمله وظایف ســازمان ملی زمین و مســکن و شرکت 
بازآفرینی شــهری را ندارند. لزوم اصلاح ساختار درخصوص اکثر 

زیرمجموعه های حوزه مسکن و شهرسازی مشهود است.
۱۱. بهبود ســاختار تولید مسکن، مســتلزم اقدامات گسترده  ای 
است که در این میان، اصلاح ساختار نظام کنترل شهر و ساختمان، 
عاجل ترین اقدام به شمار می رود. ضمن اینکه بهره  مندی از ظرفیت 
تشــکل  های حرفه  ای مســکن با تأکید بر روش  های انبوه  ســازی و 
صنعتی  سازی می تواند بهره وری و کیفیت ساخت را تا حدود زیادی، 
بهبود بخشد. علاوه بر این ضروری است تعدیل، تسریع و تسهیل در 
امور و هزینه های غیرساختمانی (صدور پروانه ساختمانی، خدمات 
مهندسی، صدور سند، مالیات، انشعابات آب و برق و گاز، بیمه و...) 

صورت پذیرد.
۱۲. برخوردهای دســتوری، راه حل مواجهه با مســائل اقتصاد 
مسکن نیســت. سیاســت گذار بخش مسکن می بایســت رویکرد 
دستوری را مانند سوزنی بداند که به ندرت بر جان خود فرومی کند. 
تجارب جهانــی حاکی از آن اســت که با مشخص شــدن تبعات 
سیاســت هایی همچون قیمت گذاری و نرخ گذاری در بازار مسکن، 
کارآمدی چنین سیاست هایی در بلندمدت، زیر سؤال رفته است. در 
کشــور خودمان نیز تجارب نرخ گذاری در بازار اجاره طی چند سال 

اخیر، مؤید این موضوع بوده است».
اسامی کارشناســانی که این نامه را امضا کرده اند به این شرح 

است:
ســعید اســلامی بیدگلی، ســعید ایــزدی، علی اصغــر بدری، 
حســین ایمانی جاجرمی، محمود اولاد، فرشــید پورحاجت، پیروز 
حناچی، محمدعلی دهقان دهنوی، غلامرضا سلامی، سید مسلم 
سیدالحســینی، محمد شــکرچی زاده، فرزانه صــادق مالواجرد، 
حبیب اله طاهرخانی، امیر فرجامی، فرید قدیری، حامد مظاهریان، 

بهروز ملکی، حجت االله میرزایی، محمود میریان، فردین یزدانی.

۲۰ کارشناس مسکن در نامه ای به مسعود پزشکیان مهم ترین الزامات سیاست گذاری ملکی را برشمردند

۱۲ پیشنهاد برای بازار مسکن

گزارش خبر

اقتصاداقتصاد

شرق: پرونده کرسنت نزدیک به ۲۲ سال محل مناقشه بوده است 
و چندی پیش نیز پای این پرونده به مناظرات انتخاباتی کشیده شد. 
در یکی از این مناظره ها، جلیلی گفت در پرونده کرسنت فساد انجام 
شده و وزارت نفت دولت اصلاحات به وزیری زنگنه، به ثمن  بخس 

قرارداد بسته اند. پس از پایان انتخابات، کانال تلگرامی فراز، یک فایل 
صوتی از بیژن زنگنه، وزیر پیشین نفت منتشر کرد که در آن از تشکیل 
دادگاه صوری برای این پرونده، نامه سعید جلیلی به حسن روحانی و 
دیدار بابک زنجانی و سعید جلیلی گفته است. زنگنه در فایل صوتی 
از پشت پرده هایی می گوید که نقش جلیلی در جلوگیری از 
اجرای قرارداد و تشکیل پرونده ای صوری را فاش می کند. 
زنگنه در این فایل صوتی می گوید: «ســندهایی هست که 
رفته اند قوه قضائیه را تحت فشــار قــرار داده اند تا قاضی 
ویژه تعیین کند که حکم مورد نظر آنها را بدهد تا به دیوان 
داوری بدهیم. اقرار کردند. شــرم آور است که به یک عده 
گفته اند که بیایید و بگویید فســاد کرده ایم و به فساد اقرار 
کنید بعد ما شــما را محکوم می کنیم، بعد که محکومیت 
ما در دادگاه تمام شــد، شــما اعاده حیثیت کنید. سند آن 
هســت ». قرارداد کرســنت، قراردادی برای فروش روزانه 
معــادل ۵۰۰ میلیون فوت مکعــب  گاز ترش میدان نفتی 
ســلماس است  که در ســال ۱۳۸۱ و در زمان وزارت بیژن 
نامدار زنگنه در دولت هفتم به ریاســت جمهوری محمد 
خاتمی  بین شــرکت کرسنت پترولیوم و شرکت ملی نفت 
ایران منعقد شد. مذاکرات اولیه این قرارداد از سال ۱۹۹۷ 
آغاز شــد و در نهایت  ســال ۲۰۰۲ (۱۳۸۱) به امضای این 
تفاهم نامه مشترک انجامید. بر اســاس مفاد این قرارداد، 
مقرر شــده بود  از سال ۲۰۰۵ با احداث خط لوله در خلیج 
فارس، گاز فراوری نشــده میدان سلماس (مخزن مشترک 
با ابوظبــی)، به میزان روزانه ۵۰۰ میلیون فوت مکعب به 
امارات صادر شــود. فقط در یکی از دادگاه های مربوط به 
قرارداد کرســنت، ایران به دلیل پایبند نبودن به این قرارداد 
به پرداخت ۶۰۷ میلیون دلار غرامت به شــرکت کرسنت 
پترولیوم محکوم شــد. نهایتا دادگاه بین المللی ایران را به 
پرداخت بیــش از ۳۰ میلیارد دلار جریمه محکوم کرد که 

حکم دو میلیارد دلار آن تاکنون صادر شده است. در راستای اجرای 
این حکم نیز اخیرا خانه شــرکت ملی نفت در انگلســتان به ارزش 
۱۲۵ میلیون دلار به عنوان بخشــی از خســارت کرسنت ضبط شد. 
البته کرسنت مدعی بود   شرکت ملی نفت ایران چند روز قبل از این 
واگذاری، مالکیت ساختمان را به صندوق بازنشستگی ایران منتقل 
کرده بود، اما دادگاه عالی بریتانیا با رد اســتدلال شــرکت ملی نفت 
بــرای این واگذاری، در نهایت رأی به انتقال مالکیت این ســاختمان 
به شرکت کرسنت داده بود. ایران در موضوع عدم تعهد به قرارداد 
کرســنت در ســال ۱۴۰۰ به ۲/۴ میلیارد دلار خسارت محکوم شده 
اســت. بر همین اســاس، در اردیبهشــت هم یک دادگاه آمریکایی، 
ایــران را به پرداخت ۲/۷۵ میلیارد دلار دیگر به شــرکت کرســنت 
محکوم کرد و گفته می شــود چند پرونده در کشــورهای سوئیس، 
هلند و امارات نیز در این زمینه در حال برگزاری است. حالا اما سعید 
جلیلی در واکنش بــه ادعای ملاقات با بابک زنجانی، ضمن رد این 
ادعا گفت  نزدیک شدن به موعد اعلام رأی دادگاه متخلفان موضوع 
کرسنت، صداها را در این زمینه بلند کرده است. به گزارش جماران، 
سعید جلیلی در ویدئویی که یکی از هواداران او منتشر کرده است، 
گفت: کســانی که این مباحث را مطرح می کنند از فساد و اقدامات 
صورت گرفته  مطلع هستند و خوشــبختانه دادگاه پیگیر این مسائل 
اســت و هرچه دادگاه بــه این افراد نزدیک تر می شــود، صدای این 
افراد بیشــتر بلند خواهد شــد و این تحرکات فرار رو به جلو است. 
در مورد کرســنت که من عرض کردم، جای متهم در دادگاه اســت 
نه در مناظره. او تأکید کرده اســت که پشــتوانه ۱۴ میلیون رأی دارد 
و گفت : «خوشــبختانه احکام زیادی در پرونده کرســنت صادر شده 
است و افرادی که در این قضیه متهم بودند، محکوم شده اند و زمان 
رســیدگی به دادگاه دانه درشت ها در قضیه کرسنت دارد می رسد و 
البته دروغ هایی گفته می شــود مانند دیدار با بابک زنجانی که نشان 
می دهد  کســانی از اتهامات و مفاسد بزرگ و رفتارهای غلطی که به 

بیت المال و منافع مردم ضربه زده، امروز فرار رو به جلو می کنند».
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